

胰腺实性假乳头状瘤的特征性影像学表现

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2019年03期 页码: 498-502 栏目: 论著 (影像诊断) 出版日期: 2018-12-29

Title: The imaging features of solid pseudopapillary tumors of pancreas

作者: 刘孝臣¹; 周建军²; 房文皓³; 许亚春¹; 刘荣伟¹

1.海安市人民医院影像科, 江苏 海安 226600; 2.上海复旦大学附属中山医院放射科, 上海 200032; 3.长沙市中心医院放射科, 湖南 长沙 410004

Author(s): Liu Xiaocheng¹; Zhou Jianjun²; Fang Wenhao³; Xu Yachun¹; Liu Rongwei¹

1. Department of Radiology, the People's Hospital of Haian, Jiangsu Haian 226600, China; 2. Department of Radiology, Zhongshan Hospital of Fudan University, Shanghai 200032, China; 3. Department of Radiology, Changsha Center Hospital, Hunan Changsha 410004, China.

关键词: 实性假乳头状瘤; 胰腺; 体层摄影术; 磁共振成像

Keywords: solid pseudopapillary tumor of the pancreas; pancreatic; computed tomography; magnetic resonance imaging

分类号: R735.9

DOI: 10.3969/j.issn.1672-4992.2019.03.034

文献标识码: A

摘要: 目的: 探讨胰腺实性假乳头状瘤 (solid pseudopapillary tumor of the pancreas, SPTP) 的CT及MRI特征性影像表现, 提高该病的影像诊断符合率。方法: 回顾性分析海安市人民医院及复旦大学附属中山医院2014年5月至2017年5月期间23例经病理证实的胰腺实性假乳头状瘤患者的影像资料, 13例同时行CT和MRI检查, 其余10例中5例仅行CT检查, 另5例仅行MRI检查。结果: 所有病例均为单发, 境界清, 胰尾11例, 胰头6例, 胰颈4例, 胰体2例; 囊实质性18例, 实性4例, 囊性1例; 其中12例有出血, 9例有钙化; 增强扫描肿瘤均为乏血供, 增强后实质性区呈轻至中度延迟强化, 囊性区无强化, 均无主胰管扩张。结论: SPTP的CT及MRI影像表现具有一定特征性, 对术前临床定性诊断有很大的价值。

Abstract: Objective: To explore CT and MRI manifestations of solid pseudopapillary tumor of the pancreas(SPTP), and to improve diagnostic accuracy. Methods: Twenty-three pathologically-confirmed cases of SPTP in the People's Hospital of Haian and Zhongshan Hospital of Fudan University were retrospectively analyzed, thirteen cases were given CT and MRI scanning. And five of the other ten cases were examined merely with CT as well as five of the other ten cases only under MRI examination. Results: The origin of the tumor in all patients were single and regular margins. Eleven were located in the pancreatic tail, six in head, four in neck and two in body. Eighteen were solid and cystic tumors, four were solid tumors, one was cystic tumors. Well-defined hemorrhage in twelve cases, and calcification were found in nine cases. All tumors were hypovascular, contrast enhanced scanning showed the solid component were enhanced which showed mild to moderate enhancement in delayed phase and cystic component were no enhancement. No secondary duct dilatations were detected. Conclusion: There are certain characteristics of the the imaging features of SPTP. There would be a great help to the diagnosis preoperatively.

参考文献/REFERENCES

- [1] Palmucci S, Cappello G, Trombatore C, et al. Cystic pancreatic neoplasms: Diagnosis and management emphasizing their imaging features [J]. Eur Rev Med Pharmacol Sci, 2014, 18: 1259-1268.
- [2] Wang HB, Li SJ, Lu GM. CT and MR images features of solid pseudopapillary tumors of pancreas [J]. Chinese Journal of Medical Imaging, 2009, 17(3): 222-224. [王华斌, 李苏建, 卢光明. 胰腺-实性假乳头状瘤的CT和MRI表现 [J]. 中国医学影像学杂志, 2009, 17(3): 222-224.]
- [3] Ma XL, Wang JH, Jiang H, et al. The relationship between imaging findings and pathological type in different subtypes of solid pseudopapillary tumors of pancreas [J]. Chinese Medical Journal, 2012, 92(3): 170-174. [马小龙, 汪建华, 蒋慧, 等. 胰腺实性-假乳头状瘤的不同类型影像学表现与病理对照分析 [J]. 中华医学杂志, 2012, 92(3): 170-174.]

- [4] Lima CA, Silva A, Alves C, et al. Solid pseudopapillary tumor of the pancreas: Clinical features, diagnosis and treatment [J]. Rev Assoc Med Bras, 2017, 63(3): 219-223.
- [5] Lubezky N, Papoulias M, Lessing Y, et al. Solid pseudopapillary neoplasm of the pancreas: Management and long-term outcome [J]. Eur J Surg Oncol, 2017, 43(6): 1056-1060.
- [6] Anil G, Zhang J, Al Hamar NE, et al. Solid pseudopapillary neoplasm of the pancreas: CT imaging features and radiologic-pathologic correlation [J]. Diagn Interv Radiol, 2017, 23(2): 94-99.
- [7] Jin FF, Jun H, Guo Y, et al. Clinical meta-analysis of 1 180 cases of solid pseudopapillary tumors of pancreas in Chinese patients [J]. Chinese Journal of Pancreatology, 2013, 13(2): 98-102. [井方方, 君慧, 郭洋, 等.国内胰腺实性假乳头状瘤1 180例临床荟萃分析 [J].中国胰腺病杂志, 2013, 13(2): 98-102.]
- [8] Liu ZM, Gao JB, Guo H, et al. The diagnosis value of multislice CT for solid pseudopapillary tumors of pancreas [J]. Journal of Clinical Radiology, 2011, 30(3): 428-430. [刘志敏, 高剑波, 郭华, 等.多层螺旋CT对胰腺实性假乳头状瘤的诊断价值 [J].临床放射学杂志, 2011, 30(3): 428-430.]
- [9] Papavramidis T, Papavramidis S. Solid pseudopapillary tumors of the pancreas: Review of 718 patients reported in English literature [J]. J Am Coll Surg, 2005, 200: 965-972.
- [10] Kosmahl M, Seada LS, Janig U, et al. Solid-pseudopapillary tumor of the pancreas: Its origin revisited [J]. Virchows Arch, 2000, 436(5): 473-480.
- [11] Li K, Sheng WW, Zhou JP, et al. The clinical diagnosis value of CT for solid pseudopapillary tumors of pancreas: A report of 26 cases [J]. Journal of China Medical University, 2015, 44(4): 375-422. [李阔, 盛伟伟, 周建平, 等. CT对胰腺实性假乳头状瘤的临床诊断价值: 26例病例报告 [J].中国医科大学学报, 2015, 44(4): 375-422.]
- [12] Miao F, Yin QH, Wang ML, et al. Medical imaging of pancreas [M]. Beijing: People's health publishing house, 2015: 307-317. [缪飞, 尹其华, 王明亮, 等.胰腺影像学 [M].北京: 人民卫生出版社, 2015: 307-317.]
- [13] Gao KB, Deng SJ, Hu LJ, et al. CT and MR images features of solid pseudopapillary tumors of pancreas [J]. Hainan Medical Journal, 2016, 27(23): 3877-3880. [高凯波, 邓士杰, 胡罗健, 等.胰腺实性假乳头状瘤的CT及MRI表现 [J].海南医学, 2016, 27(23): 3877-3880.]
- [14] Ansari NA, Ramalho M, Semelka RC, et al. Role of magnetic resonance imaging in the detection and characterization of solid pancreatic nodules: An update [J]. World J Radiol, 2015, 7: 361-374.
- [15] Miao F, Zhang Y, Wang XY, et al. CT diagnosis and differential diagnosis of solid pseudopapillary tumors of pancreas [J]. Chinese Journal of Radiology, 2003, 37(5): 417-421. [缪飞, 展颖, 王晓颖, 等.胰腺实性-假乳头状瘤的CT诊断和鉴别诊断 [J].中华放射学杂志, 2003, 37(5): 417-421.]
- [16] Li H, Zhou KR, Zeng MS, et al. Imaging diagnosis of solid pseudopapillary tumors of pancreas [J]. Chinese Journal of Radiology, 2006, 40(8): 846-849.
- [17] Kang CM, Kim KS, Choi JS, et al. Solid pseudopapillary tumor of the pancreas suggesting malignant potential [J]. Pancreas, 2006, 32(3): 276-280.
- [18] Singh P, Patel K, Ramakrishna B. Solid pseudopapillary tumor of the pancreas: A retrospective analysis of 36 cases from a single institution in India [J]. Indian J Cancer, 2015, 52(3): 439-442.
- [19] Ersen A, Agalar AA, Ozer E, et al. Solid-pseudopapillary neoplasm of the pancreas: A clinicopathological review of 20 cases including rare examples [J]. Pathol Res Pract, 2016, 212(11): 1052-1058.

备注/Memo: -

更新日期/Last Update: 2018-12-29